
ACTA DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA DEL PLE DE 19 DE SETEMBRE DE 
2023

Identificació de la sessió:

 Caràcter: extraordinari 
 Data: 19 de setembre de 2023
 Inici: 11:00
 Finalització: 12:43
 Lloc: Sala de Sessions de l’Ajuntament de Sóller
 Convocatòria: primera i única

Assistents (15)
Batle – President    
Miguel Nadal Vaquer

Tinents de Batle
1r Tinent de Batle: Sebastián Luís Aguiló Roig
2n Tinenta de Batle: Carlos Darder Rosell
3r Tinent de Batle: Maria del Mar Castañer Lozano
4t Tinent de Batle:  Juan Antonio Lorente Torres
5e Tinent de Batle: José Porcel Fiol

Regidors: 
Andrea Pomar Capó
Antònia Frau Crespí
Gabriel Barceló Munar
Llum Castañer Morenilla
Esther Alfonso Peláez
Joan Carles Simó Artero
Elvira Assumpta Arbona Cortés
Aurora Torrens Horrach
Jaume Mateu Lladó 

Absents: 
Laura Celià Gelabert
Sandra Montaner Mas
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Secretària:
Rosa Isabel Ripoll Coll

Ordre del dia:

1.- Exp. 6115/23.- Transferència de crèdits en el Pressupost 2023.
2.- Exp. 3651/19.- Execució del contracte del servei de recollida, recepció, gestió i transport 
de residus procedents de la recollida selectiva i servei de punt verd. Pròrroga del contracte.

1.- Exp. 6115/23.- Transferència de crèdits en el Pressupost 2023.

Pren la paraula la regidora d’hisenda, la Sra. Andrea Pomar qui explica es duu a ple una 
modificació de crèdit per tal d’agafar crèdit de partides que creuen que no s’utilitzaran i es 
destinen a altres partides que necessiten crèdit. Concreta que s’agafa crèdit de les partides 
de  dietes  de  la  Corporació,  estudis  i  feines  tècniques,  de  la  regidoria  d’educació  i  de 
comunicacions postals i que es doten partides per a l’adquisició de pèrgoles escolars, el 
consorci pla D per una tema d’interessos, pel canon d’abocament de residus, també per a la 
recollida i el tractament de residus. Segons la regidora la modificació de crèdit ascendeix a 
184.819, 97 euros.

El  Sr.  Jaume Mateu  diu  que és  un fracàs  no  haver  aprovat  un  pressupost  i  que  s’està 
funcionant aprovant modificacions de crèdits i extrajudicial,  la qual cosa, és una manera 
poc transparent de gestionar l’economia del poble i reclama que es facin uns pressuposts 
així com toquen. Respecte al contingut de la modificació, diu que no entén com s’inclou un 
projecte com el de les pèrgoles de les escoles, perquè aquest contracte ja es va adjudicar. 
D’altra banda, diu que li preocupa la pujada de costs de la taxa de residus i que aquest punt 
va  lligat  amb  el  següent  indirectament.  Explica  que  els  pobles  paguen  a  TIRME  la 
incineració de residus i que com més incineram i menys reciclam més pagam i que sinó 
duim una política de reciclatge i de residus bona, una de les conseqüències és que hem de 
pagar  més  per  la  incineració  per  aquest  servei.  Considera  que  hi  ha  una  manca  de 
planificació. 

Pren la  paraula el  Sr.  Joan Carles Simó diu que el  que es cerca amb aquesta  proposta 
d’acord és cobrir factures relacionades amb la recollida de residus i diu que no és poden 
assumir  per una mala gestió de l’equip de govern anterior,  i  del  ex batle  Simarro,  que 
segons el Sr. Simó, tenint coneixement de que la concessió acabava no va fer res en gestió 
medi  ambiental  i  ens  va  abocar  a  un  carreró  sense sortida,  malgrat  Més per  Sóller  va 
advertir de l’entrada en vigor de la nova llei de residus, que està fent doblar el preu del 
servei. Diu que els sollerics i les solleriques han d’assumir els extres perquè el Sr. Simarro 
no va fer res. Vol recordar que es va avançar molt en la modificació de l’ordenança de 
neteja, i que ells varen fer moltes aportacions a través del Sr. Suau i que mig anys després 
d’haver-se aprovat encara no s’ha publicat al BOIB, ni ha entrat en vigor. Segons el Sr. 
Simó, això és una demostració més de la inacció de l’equip de govern en matèria de medi 
ambient. D’altra banda, critica que les factures per pagar es treuen més de 100.000 euros de 
la partida d’educació perquè no s’han gastat segons es va dir a la comissió informativa i 
demana  per  què  no  s’han  empleat  aquests  diners  per  a  les  escoles,  essent  les  seves 
mancances les mateixes. Diu que des de Més per Sóller no volen assumir la pèssima gestió 
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en matèria de Medi Ambient del Sr. Simarro i del seu equip, i que la seva improvisació surt 
cara, que es nota que no la paguen de la seva butxaca. 

Pren la paraula el Sr. Aguiló i diu que no entraran en aquest debat de si està bé o malament, 
que les modificacions de crèdit són unes figures plenament legals i que estan a l’abast de 
l’equip de govern quan les han de menester, per aquest motiu diu que li donaran suport. 

El Sr. Carlos Darder intervé i  agraeix la feina feta pels serveis econòmics i  diu que la 
regidora  d’hisenda ha donat  una explicació  detallada  de la  modificació  de crèdit  i  que 
s’estan utilitzant els mecanismes legals que hi ha.

La Sra. Andrea Pomar diu que està sorpresa per la intervenció de Més per Sóller. Li diu al 
Sr. Simó que quan ha dit que la regidora d’hisenda lleva diners de la regidoria d’educació i  
que no s’inverteixen a les escoles, això és completament fals. Segons la regidora, la partida 
s’agafa concretament d’estudis i feines tècniques per als projectes del conveni amb l’Ibisec 
i que això no significa que els projectes no es faran, sinó que una partida grossa estava 
destinada al projecte del Pere Cerdà i que com ja ha explicat vàries vegades, la gestió la 
segueix  fent  el  govern  balear,  per  tant,  l’Ajuntament  no té  perquè  tenir  aquests  diners 
aturats i no són necessaris per redactar aquest projecte. Per tant, diu que no és cert que es 
deixin de destinar a la regidoria d’educació. D’altra banda, li diu al Sr. Mateu, en quant a 
les   pèrgoles  que hi  va haver  un problema a l’hora  d’introduir  les  dades  al  programa. 
Considera que és important assistir a les comissions informatives perquè així de cara al 
plenari un ja sap el que ha de demanar i el que no. Després li diu al Sr. Mateu que ha estat 
amb any electoral i que han prioritzat  materialitzat  els pressuposts, i  que de res serveix 
aprovar un pressupost si després no es pot executar. 

El Sr. Mateu respon que varen fer cinc pressuposts i que l’anterior equip de govern només 
en feren dos i  que una de les feines que ha de fer un equip de govern,  és aprovar  un 
pressupost amb temps i forma. Diu que la  ciutadania ho reclama i que és necessari. Respon 
a la Sra.  Pomar que tenen un dineral  al  banc perquè molts  d’aquests  diners no els  han 
gastat, si bé això no és ara el debat. Torna a dir que varen aprovar cinc pressuposts perquè 
quan varen entrar havia un prorrogat, i que l’equip de la Sra. Pomar en varen aprovar dos i  
que això és la diferència. 

El Sr. Batle  vol felicitar  a la Sra.  Pomar i  diu que sempre dóna totes les explicacions.  
D’altra banda li diu al Sr. Simó respecte a les critiques al Sr. Simarro, que entén que no 
corresponen ara, perquè no està present i no governa a Sóller i que no es pot defensar o 
donar una resposta.  

El Sr.  Joan Carles  Simó diu que evidentment  el  Sr.  Simarro no és aquí,  de la  mateixa 
manera que altres vegades s’han fet crítiques al plenari a regidors que tampoc no estaven 
presents i demana quina diferència hi ha. Diu que com a grup segueixen pensant que el Sr.  
Simarro no va fer res a l’àrea de medi ambient. 
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Passats a votació, la Corporació, amb 11 vots a favor (PP i Seny i Sentit) 4 vots en contra 
(Més per Sóller i Psoe), ACORDA: 

Primer.- Aprovar la transferència de crèdits per import global de 284.819,97 euros.

Segon.- Exposar al públic durant 15 dies hàbils, previ anunci en el BOIB i en el tauler 
d'anuncis d'aquest Ajuntament.

Tercer.-  Aquest expedient aprovat inicialment es considerarà aprovat definitivament si no 
es presenten reclamacions durant el termini d'exposició pública.

Segon.- Exp. 3651/19.- Execució del contracte del servei de recollida, recepció, gestió i 
transport  de  residus  procedents  de  la  recollida  selectiva  i  servei  de  punt  verd. 
Pròrroga del contracte.

El  Batle  intervé  i  vol  agrair  la  feina  feta  per  la  secretària,  la  interventora,  l’assessora 
jurídica i la cap de contractació. 

Pren la paraula el Sr. Carlos Darder i diu que el que s’aprova és una pròrroga màxima d’un 
any amb Sóller Recicla.  Agraeix la feina feta tant pel Sr. Batle com el Sr. Aguiló amb 
l’empresa. Diu que cal tenir en compte que l’empresa ha ampliat els punts. Explica que ara 
tenim un any per treure una nova licitació. 

El Sr. Mateu diu que és un punt que s’ha fet de presa i corrent a la vista dels informes que 
s’havien fet a l’anterior proposta. Segons el Sr. Mateu que venim d’un contracte del 2013 
per un període de 10 anys per a la recollida de residus al municipi de Sóller i que aquest 
contracte preveia la possibilitat de pròrroga de fins a cinc anys, si bé, diu el Sr. Mateu que 
l’empresa va avisar un any abans comunicant que no volia seguir prestant aquest servei per 
motius econòmics i per tant, havia un termini d’un any per poder duu a terme les feines 
necessàries per tal de tenir el 23 de setembre de 2023, una solució tècnica viable. Segons el  
Sr. Mateu varen fer retirar un punt a un ple, que era manifestament il·legal perquè tal i com 
es va posar de manifest, tant els informes com per ell mateix, era nul de ple dret. Diu que 
això ha quedat confirmat pel fet que finalment, varen retirar el punt i varen tornar a la única 
proposta possible que era prorrogar el contracte en els termes inicials. El Sr. Mateu diu que 
ja fa  un any que estaven advertits  per l’empresa del  tema econòmic  i  que havia temps 
suficient  per  preparar  el  nou concurs  o cercar  altres  alternatives  possibles.  Critica  altra 
vegada, la manca de previsió i de planificació, i diu que aquests darrers quatre anys no s’ha 
determinat quin model de gestió de residus volem per Sóller ni s’ha fet cap proposta seriosa 
que encaixi dins la llei nova de residus tal i com s’ha fet a altres municipis de les Illes  
Balears. Diu que li preocupa no sabre quin és el model de residus d’aquest equip de govern. 
Reclama que es convoqui amb urgència una comissió informativa per part de la regidoria 
que pertoqui, i que es posi damunt la taula un sistema de gestió per donar llum a aquesta 
qüestió que fa molts d’anys que Sóller necessita. 

Pren la paraula la Sra. Elvira Arbona vol fer una mica de relat d’aquest tema. Considera que 
la gent té dret a saber-ho. En primer lloc, diu que dia 20 acaba la concessió i que avui és dia 
19. Demana també quant costarà aquest ple, i diu que és farà cinc dies desprès que s’hagi 
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celebrat  un  ordinari.  Explica  que  dia  11  de  setembre  es  varen  reunir  en  comissió 
informativa per tractar el tema d’avui i que en aquesta comissió es parlava d’aprovar una 
pròrroga amb Sóller Recicla amb quatre informes en contra, i que la gran excusa que es va 
donar era que Sóller es podia quedar sense recollida. Diu que les coses no es poden fer 
d’aquesta manera i demana si pretenien que es votàs en sessió plenària una pròrroga que 
tenia ni mes ni menys, que quatre informes en contra. Demana si els volien fer còmplices 
d’una il·legalitat amb la justificació més sensible que Sóller es quedava sense recollida i 
que era urgent, quan l’empresa, en data d’agost de 2022, ja havia comunicat que no tenia 
intenció de seguir prestant el servei de recollida en les mateixes condicions, que ja fa més 
d’un  any  d’això  sense  que  s’hagi  arribat  a  cap  acord  i  sense  que  s’hagi  fet  la  feina 
necessària per part  de l’Ajuntament  i que el gran responsable és el Sr. Carlos Simarro.  
Exposa que el dilluns, 11 de setembre se lis va dir que no podien fer res més que votar a 
favor amb quatre informes en contra sinó Sóller es quedaria sense recollida selectiva i que 
la idea de l’equip de govern era aprovar aquesta pròrroga per un període de set mesos i que 
els  mateixos  regidors  i  batlia  sabien  que no eren  mesos suficients  per  treure una  nova 
licitació i que això ho varen dir els mateixos tècnics en comissió informativa. Exposa que el 
dia 13 de setembre, va canviar l’escenari i que se lis va comunicar que havien trobat una 
solució, amb només dos dies de diferència. Explica que el dia 15 de setembre es va celebrar 
una nova comissió informativa per duu a ple una nova proposta d’una pròrroga de màxim 
un  any  amb  Sóller  Recicla,  sense  que  això  suposàs  cap  canvi  econòmic  per  part  de 
l’Ajuntament. Demana que els hi expliquin perquè i com es que l’empresa ha vingut a bé si 
segons la mateixa empresa tenien pèrdues. Demana si ara no en tenen.  Explica que els 
informes que presenta Sóller recicla no són contundents i que això ho diu un informe fet per 
part de la UIB. Consideren que s’hauria d’haver fet una auditoria externa. Diu que sembla 
curiós  que l’augment  que proposa Sóller  Recicla  coincideix  amb el  que hauria  d’haver 
cobrat Sóller Recicla en 15 anys, en només set mesos de pròrroga. Segons la Sra. Arbona 
tot el que ha exposat els hi genera molt de dubtes i diu que estaria bé que el Sr. Simarro ho 
expliques. D’altra banda, diu que el període d’un any no és suficient per implantar el porta a 
porta. Posa com exemple altres pobles que han necessitat mínim un any i mig. Diu que a la 
comissió se’ls hi va informar que donava temps per fer la nova concessió però sense canvis 
substancials  i  demana si  es pretén que el  canon de residus vagi  en augment perquè no 
complim i no ens adaptam a la llei de residus, i que els sollerics i solleriques paguem més 
perquè els polítics no saben defensar els seus interessos i perquè no fan la feina d’hora. 
Demana de que va servir que el Sr. Simarro tengués el sou que tenia  i respon que de res en 
aquest sentit. Considera que sempre arribam tard perquè no hi ha voluntat política que es 
materialitzin. Demana que consti en acta com podem passar d’un escenari a un altre amb 
tanta facilitat i si algú els hi pot explicar sense amagar la veritat. Finalment, vol recordar 
que en aquest punt hi ha un conflicte d’interessos de varis regidors que es troben en aquest 
hemicicle i recorda que el Reglament orgànic municipal estableix que els regidors afectats 
hauran d’abstenir-se de debatre i votar els assumptes en que tenguin un interès directe o 
personal. Anuncia el seu vot en contra de la proposta i diu que estan cansats d’aquestes 
anades i vengudes, que només generen mal tant actual com a futur per a la població. 
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El Sr. Batle dóna la paraula al portaveu del Seny i Sentit.

La secretaria intervé i diu que en cas que hi ha un possible conflicte d’interessos no només 
no es pot votar, tampoc té torn de paraula per debatre la proposta, d’acord amb el reglament 
orgànic. 

Pren la paraula el  Sr. Carlos Darder i  diu que pareix que d’aquí dos dies no es farà la 
recollida. Manifesta està content perquè finalment es farà, gràcies a la feina titànica tant del 
Sr. Aguiló com del Sr. Batle parlant amb l’empresa. Agraeix a l’empresa també el fet que 
durant aquests anys s’han augmentat els punts que hi ha. Diu que s’han fet acusacions com 
si no s’hagués fet res. Recorda que va dir a la comissió informativa, que fins al darrer dia 
farien feina per  intentar  canviar  aquest expedient  i  que fins al  darrer moment farien el 
possible per trobar una solució. 

El Sr. Mateu diu que no ha contestat a la principal pregunta que se li ha fet, i diu que la  
principal pregunta es per què aquest canvi. Li diu al Sr. Darder que va votar a favor en 
comissió informativa de duu a ple la proposta amb tots els informes en contra i que això 
també consta a l’acta  de la comissió informativa.  El Sr. Mateu diu que l’argument  que 
donaren de que si no ho feien així ens quedàvem sense recollida, no empara fer coses no 
ajustades a dret i considera que aquí hi ha un problema de mala gestió i de que no s’han fet  
les coses quan tocava. En segon lloc, diu que és preocupant que digui que tot això s’ha 
solucionat amb unes negociacions amb una empresa privada, que aquesta és un proveïdor 
de l’Ajuntament i que l’Ajuntament es qui ha d’exigir aquestes obligacions i que no feim 
les coses per fer cap favor a una empresa privada. 

Tornar a intervenir el Sr. Carlos Darder i diu que tal i com es va explicar a la comissió 
informativa, el Sr. Aguiló que és la persona que duu l’àrea de gestió ambiental, convocarà 
una  comissió  informativa  i  donarà  totes  les  explicacions  oportunes  sobre  el  model  de 
reciclatge i quina és la fulla de ruta per aquests quatre anys. Diu que l’empresa privada no 
té obligació de continuar i que han arribat a un bon acord a temps i que d’aquí dos dies es  
continuarà amb la recollida, tot gràcies en aquest equip de govern i a les dues persones que 
ha nomenat. 

La Sra. Elvira Arbona diu que ella fou present a la comissió informativa i que el Sr. Darder  
va dir que intentarien forçar fins al màxim trobar una solució.  Diu que ella en cap moment 
ha dit que no intentassin trobar una solució i que en dos dies una solució a aquest tema és 
molt difícil de trobar, que ella va demanar com s’havia passat de dir que tenien pèrdues a 
dir que malgrat l’Ajuntament no els hi incrementava el preu, seguirien fent la recollida. 
Segons la Sra. Arbona el Sr. Darder va respondre que l’empresa ha vengut a bé. Posa de 
manifest que aquest canvi per part de l’empresa els hi genera dubtes i que l’únic que han fet 
ha sigut exposar-ho.

El Sr. Darder intervé i diu que l’Ajuntament ha trobat una solució en temps i forma.

Intervé el Sr. Batle i diu que duen tres mesos fent feina, malgrat això vengui d’enrere i que 
el  més  important  és  que  finalment  s’ha  arreglat  i  que  és  farà  la  recollida,  que  cal  ser 
pragmàtic i seguir endavant. Diu que ara tenim un any per fer feina i que li sap greu que el 
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Sr.  Aguiló  no  pugui  parlar.  D’altra  banda,  diu  que  el  Sr.  Simarro  va  celebrar  dues 
comissions informatives i que té constància que la seva idea era municipalitzar la recollida. 
D’altra banda defensa al Sr. Batle amb el tema del sou, diu que la nomina actual com a 
Batle  és  de  2.585,51   euros,  i  que  ell  el  que  si  li  importa  és  la  dedicació  que  hi  té. 
Finalment, vol fer un agraïment al Sr. Aguiló. Segons el Sr. Batle, el Sr. Aguiló ha tengut 
moltes conversacions amb l’empresa i manifesta que ell tenia molta confiança amb el Sr. 
Aguiló. També vol agrair a Sóller Recicla, en especial al seu propietari, Llorenç Garcia, per 
a  la  seva  predisposició  a  solucionar  el  problema  i  que  es  continuàs  amb  la  recollida 
selectiva. 

En aquest moment, quan són les 13:20 h, abandonen la sessió, el Sr. Sebastià Aguiló, la 
Sra. Andrea Pomar i el Sr. José Porcel.  

El Sr. Batle intervé i diu que s’han aixecar per no votar. 

Passats a votació, el resultat de la mateixa és el següent: 

La Corporació, per majoria absoluta, amb 8 vots  a favor (Partit Popular i Seny i Sentit), 4 
vots en contra (Més i Psoe) i cap abstenció, ACORDA: 

1. Aprovar, per causes d’interès públic, una pròrroga del contracte del servei de recollida, 
recepció, gestió i transport de residus procedents de la recollida selectiva i servei de punt 
verd amb l’empresa SÓLLER RECICLA S.L.

2.  Aquesta pròrroga tendrà una durada màxima d’un any.

3.  Notificar  el  present  acord  a  l’entitat  SÓLLER  RECICLA  S.L.,  adjudicatària  del 
contracte, emplaçant-la per formalitzar l’esmentada modificació.

4. Comunicar-ho igualment als departaments implicats als efectes adients.»

Quan són les 13:23 hores, s’aixeca la sessió per part del Sr. Batle President, de la qual com 
a secretària estenc aquesta acta. 
 
Vist i plau                                                                                             La secretària 
El Batle President 

Miquel Nadal Vaquer                                                                           Rosa Ripoll Coll 

Que es doni compliment al que s’ha acordat. 
Sóller,

El Batle                                    Davant meu 
                                                 la secretària 
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S’ha donat compte al Ple, a la sessió ordinària  de dia 8 de novembre de 2023 i s’aprova per 
unanimitat.                      

La secretària

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT 
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